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SHRI PRALHAD JOSHI (DHARWAD): Madam Speaker, I call the attention of the Minister of Agriculture to the following
matter of urgent public importance and request that he may make a statement thereon:

"The situation arising out of severe drought in Karnataka and steps taken by the Government in this regard."

 

 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF AGRICULTURE, MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF FOOD
PROCESSING INDUSTRIES AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF PARLIAMENTARY AFFAIRS (SHRI HARISH
RAWAT): Madam Speaker, I share the concern of hon. Members on severe drought condition in the State of Karnataka
resulting in failure of Kharif and Rabi crops.

In the wake of natural calamities including drought, immediate relief works are required to be taken by State
Government concerned. There is ready availability of funds for this purpose under State Disaster Response Fund, SDRF
which has been constituted for each and every State with contributions from the State Government and the Central
Government in the ratio of 3:1 for 17 General Category States and in the ratio of 9:1 for 11 Special Category States of
North-Eastern Region including Sikkim and 3 hill States of Himachal Pradesh, Uttarakand and Jammu & Kashmir.
Additional financial assistance, over and above SDRF, is considered from NDRF for natural calamities of severe nature and
is approved on the basis of Memorandum of State Governments in accordance with established procedure and extant
norms.
During the year 2011-12, Government of Karnataka had an allocation of Rs. 169.01 crore under SDRF out of which the
Central share was Rs. 126.76 crore and the State's share was Rs.42.25 crore. Entire Central share of SDRF was released
to the State Government.
Government of Karnataka submitted a detailed memorandum on 28.11.2011 to Department of Agriculture & Cooperation,
DAC, Ministry of Agriculture, Government of India, seeking Central assistance of Rs. 723.24 crore from NDRF. It declared
drought in 99 talukas covering 23 districts from out of 176 talukas in 30 districts.

With a view to assess the loss/damage due to drought of 2011 and recommend quantum of central financial
assistance, an Inter-Ministerial Central Team, IMCT comprising representatives from Central Ministries/Departments viz.
Department of Expenditure, Planning Commission, Ministry of Water Resources, Ministry of Power, Ministry of Health,
Ministry of Rural Development, Department of Drinking Water & Sanitation, Department of Animal Husbandry, Dairying &
Fisheries, Crop Division & Horticulture Division of Department of Agriculture & Cooperation was constituted on 30.11.2011.

The Central Team visited drought affected areas in the State from 15.12.2011 to 18.12.2011 to assess the
loss/damage caused due to drought of 2011. The State Government submitted a revised memorandum to the Central
Team during their visit in respect of 109 talukas (adding 10 more drought declared talukas) seeking Central assistance of
Rs.2605.99 crore from NDRF.
The Central Team recommended an amount of Rs. 296.58 crore. Finally, Government of India approved an amount of Rs.
186.68 crore to the Government of Karnataka, of which Rs.70.23 crore was released and Rs. 116.45 crore was adjusted
from the State's SDRF balance, as per extant norms.
Subsequently, an All Party Delegation led by the Chief Minister, Government of Karnataka met Union Agriculture Minister
on 02.05.2012 and apprised him of the problems prevailing in the State. Accordingly, Ministry of Agriculture constituted an
Inter-Ministerial Central Team, IMCT to re-assess the loss/damage and recommend appropriate financial assistance for the
drought of 2011. The Central Team visited the drought affected areas in Karnataka during 13-16 May, 2012 with a view to
reassess the loss/damages.

SHRI PRALHAD JOSHI : Thank you Madam for giving me an opportunity to raise a very important issue concerning the State
of Karnataka. I am very sorry to say that the Statement of the Minister, in reply to my Calling Attention, is very
disappointing and very-very casual.

The Karnataka State is under severe drought situation. It is one of the worst in the last 42 years. Rainfall also is the lowest
ever in the last 42 years. After 1971, Karnataka has never seen such a severe drought. Out of 176 talukas, 123 talukas are
affected with drought. The State Government has declared them as drought-hit talukas. The total loss estimated is to the



tune of Rs.5,953 crore. The Government of Karnataka with its limited resources is trying to do its best. Madam, as I have
already told, the total agricultural crop loss is to the tune of Rs, 5,953 crore. There is a severe shortage of fodder.  Fodder
banks have been opened. Gaushallas have been opened. Let me tell you Madam that the drinking water problem is so acute
in 4853 villages that in more than 450 villages water is being supplied through tankers. Out of 3,475 minor irrigation tanks
1,242 tanks have dried up. There is not even a drop of water.  Even in the tanks which had been used by the cattle to drink
water, not a single drop of water is there.  They have totally dried up. The groundwater level has touched the lowest ever.
Average water level is 1250 ft. which is the lowest in the recent past.

With regard to the total loss, all put together, the Karnataka Government led by the hon. Chief Minister has submitted a
detailed Memorandum to the Union Agriculture Minister and the Union Finance Minister.  We have also met the Prime
Minister and have demanded an immediate relief of Rs.1,500 crore because the total crop loss is to the tune of Rs.5,953
crore and the total relief sought is Rs.2,605 crore. For this purpose the Karnataka Government has requested for an
immediate relief of Rs.1,500 crore and 3 lakh metric tonnes of rice and 57,200 metric tonnes of wheat. The Minister in his
statement has said that during 2011-12, the Government of Karnataka had an allocation of Rs. 169 crore under SDRF, out
of which Central share was Rs. 126 crore and States' share was Rs. 42.25 crore. The entire share of SDRF was released. Is
it a favour or is it a help which can be given to the States?

My straight question to the Minister is this. For what NDRF do exist? If at all you are talking of the SDRF, it is a State's
right. I would like to say that as per the recommendations of the Finance Commission, whether there is a severe calamity
or not, we have to give the funds for SDRF. The magnitude of drought is so high that there is no drinking water and farmers
are trying to sell their cattle. But there are no buyers. Some of the farmers are forced to send their cattle to the slaughter
houses. Such is the situation there. You are quoting in your statement that in respect of additional financial assistance,
SDRF is considered over and above from the NDRF for the natural calamities of the severe nature.

Madam Speaker, I would like to ask through you to the Minister whether he considers it a very severe natural
calamity of the country or not. Does Karnataka not exist on the Union Government's map? What is the use of talking all
this? There is so casual approach. When the Memorandum was submitted in December itself, at that time itself the Central
team was sent. After that, the assessment of the loss was around Rs. 2700 crore and relief sought was for Rs. 723 crore.

When the Central team was sent, it toured the entire State of Karnataka from 15th December, 2011 to 18 th December,
2011. After that, they had submitted the report. According to their report itself and as stated in your Statement, the Central
team had recommended an amount of Rs. 296.58 crore. Finally, the Government of India approved an amount of Rs. 186
crore to the Government of Karnataka, out of which Rs. 70.23 crore was released and Rs. 116 crore was adjusted from the
SDRF balance as per the extant norms. If you consider this as normal course, then what people of Karnataka should think
about the Government of India? They feel that the Central Government does not want to come to the help of the State
Government as the State of Karnataka is ruled by other Party.  This is what the people of Karnataka feel. I have already told
that there is no water. All water tanks have been dried up. ...(Interruptions)

MADAM SPEAKER: Nothing else will go on record.

(Interruptions) â€¦ *

SHRI PRALHAD JOSHI : You can also give the notice.

MADAM SPEAKER: You do not have to respond to them.

SHRI PRALHAD JOSHI : Madam Speaker, they are disturbing me. They can also give the notice and talk. I have no objection
to it.

MADAM SPEAKER: You continue please.

 

 

SHRI PRALHAD JOSHI: Madam, my only request is this. After repeated memorandums, after repeated requests, after
raising this issue in the House, after meeting the Prime Minister and after visiting of the two teams when no relief was
given to the State of Karnataka, then only we are raising this issue in the House and we are making such statements. All
along we tried to convince the Government of India. Otherwise, we never intended to politicize this issue. Unfortunately,
the kharif relief which was supposed to be settled during December have not so far been settled. More than six months
have elapsed. So, we have been forced to raise this issue in this august House and question the Government of India. We



went from pillar to post for getting the relief.

Initially, the Government of Karnataka asked for Rs. 2700 crore but the total loss is Rs.5900 and odd crore. In such a
situation, I would request the Government that Rs.1500 crore has to be released immediately as an interim relief out of
NDRF. This is my first demand. Secondly, 3 lakh tonnes of food grain has to be released immediately and 57,200 metric
tonnes of wheat has to be released.

My another request to the Government is regarding the norms for giving relief for crop loss whether it is during flood or
drought or natural calamity. The CRF provides only a meagre amount of Rs.2000 per hectare and in some cases, it is
Rs.3000 per hectare. It means it is less than Rs.800 to Rs.1000 for per hectare loss of crop. I urge upon the Government to
increase this. The cost of cultivation is more than Rs.8000 per hectare.

Madam, in anticipation of rain, sowing was already done. It was a double damage. The relief is between Rs.2000 to
Rs.3000 per hectare as per the CRF norms. This norm has to be changed. The National Sample Survey Organisation has
already said that more than 40 per cent of the farmers in the country want to relinquish the farming activity if they are
given any alternative occupation. Therefore, I would request the Government to increase the relief amount.

If there is any crop damage, crop insurance is one of the biggest relief.  But unfortunately, due to very cumbersome process
of crop insurance, more than 60 per cent of the farmers do not want to go for crop insurance. There are two reasons for
this. Firstly, it has been handed over to the banks but they are not interested to take up this work. They feel that it is a
burden on them. Only the persons who come to the bank for loan, they are put compulsorily under the crop insurance. But
these banks do not listen to anybody except RBI. Therefore, the RBI should force the bankers to work on this. One of the
flagship programmes of the Government of India is to bring the farmers in the banking net. Despite that, 60 per cent of the
farmers are not in the banking net. They do not want to go for the crop insurance because of these reasons.

There is another reason due to which the farmers are not going for crop insurance. Just for example, in Karnataka, the
kharif of 2011 was supposed to have been settled in October-November, 2011 has not so far been settled.  More than one
year has passed but so far this insurance settlement has not been done. It is because the Agricultural Corporation of India
does not have any network in the country.

I would like to urge upon the Agriculture Insurance Corporation of India to either they should have network, or they should
entrust this work to the district administration so that all those whatever crop cutting experiments have to be done it has
to be done by the district administration. Moreover, a village should be made a unit. Now, Hubli has been made a unit. Rain
is so erratic that one cannot assess the crop cutting experiments. So, as far as crop insurance is concerned, a village
should be made unit so that at least through the crop insurance a farmer can get the benefit.

Madam, with this request I would like to urge upon the Government to immediately release a sum of Rs.1500 crore to the
Government of Karnataka and also 3 lakh MT of wheat and 57,000 MT of rice should be released to the State of Karnataka.

SHRI ANANTH KUMAR (BANGALORE SOUTH): Madam, thank you for giving me this opportunity. I expected our hon.
Minister Shri Sharad Pawar to be present here to reply to this Calling Attention notice. However, there are other Ministers
like Shri Rawat, Shri Shinde and our hon. Ministers from Karnataka Shri Muniyappa and Shri Moily are here.

Madam, when I went through the Statement of the hon. Minister, I found that the hon. Minister has said in his opening
remarks, I share the concern of hon. Members on severe drought condition in the State of Karnataka resulting in failure of
Kharif and Rabi crops. Even the Central Government also knows that the drought condition in Karnataka is very severe. It is
so severe that in the last 42 years this is the severest drought condition that the State of Karnataka is witnessing. Such a
condition is not only in the State of Karnataka, but also is prevailing in adjoining Maharashtra, Andhra Pradesh and in some
other parts of the country. But when with great anguish the hon. Members have raised this issue, we expected that the
Government of India would respond to this with all seriousness. But when I went through the Statement it pains me. The
only word I can use is callousness of the Government of India towards the drought affected people of the country,
especially of Karnataka, Andhra Pradesh, Maharashtra and some other States.

I would like to request the hon. Minister, through you, to please refer to page no. 2 of the Statement. It says, "The Central
Team recommended an amount of Rs. 296.58. Finally, Government of India approved an amount of Rs. 186 crore of which
Rs. 70.23 crore has been released". Shri Prahlad Joshi was mentioning that the amount of loss -- only in the State of
Karnataka in which 24 districts and 126 talukas have been affected, thousands and thousands of villages have been
affected and also the drought is not on account of a single reason, it is a double drought because both Kharif and Rabi
crops both have been lost -- was to the tune of Rs. 5,953 crore. What is the amount that the Government of India has
released? It is just Rs. 70 crore. Not only that further it has been said that a sum of Rs. 116.45 was adjusted from the



State SDRF balance as per extant norms. The State Government has written a letter to the Central Government stating
that the State does not have any balance in the SDRF account. Now, when the State does not have any balance in the
SDRF account, how is the Central Government going to adjust with the zero balance? There is no money there. Who is the
Central Government hoodwinking? यह धलू झकना, गुमराह करना और भिमत करना है  सदन को भिमत कर रहे ह  Actually, we have requested
about it to the hon. Prime Minister and the Minister for Agriculture. During that meeting, even all the Members from
Karnataka were there. With the Members of the JD(S) also, we went and met the hon. Prime Minister. He said that he will
be having a discussion with the Home Minister.

I understand that after the passing of the Disaster Management Act, they have changed the nomenclature. From
CRF and NCCF, it has become NDRF and SDRF.  What is the meaning of NDRF, Madam?  The meaning of NDRF is National
Disaster Response Force. If there is a severe calamity anywhere in the country, they will rush there. As Shri Pralhad Joshi
was saying, in November, when we approached the Government that we require Rs. 2500 crore, we asked Rs. 723 crore
from the NDRF. But they have given only Rs. 17 crore. They have not given the rest of the amount. They took three weeks
to send the team. The team took three months to submit their report. They have now sent the team in the rabi season and
I do not know when they are going to submit their report. That means, for the last one year, the entire State is reeling
under drought season. There is no water, no food and fodder for the livestock available.

During the period of Shri Vajpayee, when Shri S.M. Krishna was the Chief Krishna, I was the Minister for Urban
Development. They all know the situation then. They wanted ration for the people suffering there. Immediately, we gave
3.5 lakh metric tonnes of rice to Karnataka. We gave it within three days. We are asking relief by way of Rs. 1500 crore. We
are asking 3 lakh tonnes of rice and 54,000 tonnes of wheat. Not a single grain has been sent to Karnataka.

I want to ask Shri Rawat and Shri Muniyappa as he hails from Karnataka, as to why this negligence, apathy and callousness
towards Karnataka. Shri Veerappa Moily is here. His areas are in drought. The areas of Shri Muniappa are in drought.

Shrimati Sonia Gandhi visited Siddaganga Math. When she came there, she went to drought-prone areas also. We
thought, she being the Chairperson of the UPA, Chairperson of the NAC, that she will advise the Prime Minister, the
Agriculture Minister, Finance Minister and the Home Minister to immediately provide relief to Karnataka. We expected it.
But nothing has been done.

I have my own doubt about it. The six crore people of Karnataka have their own doubt whether Shrimati Sonia Gandhi came
there to sympathise or to play politics with the people of Karnataka. ...(Interruptions)

THE MINISTER OF POWER (SHRI SUSHILKUMAR SHINDE): As the UPA Chairperson, she has certainly talked with the
Government to look into the scarcity in not only Karnataka but also in Maharashtra. ...(Interruptions)

THE MINISTER OF CORPORATE AFFAIRS (SHRI M. VEERAPPA MOILY):  Madam, if he can yield, I would like to say
something.

SHRI ANANTH KUMAR : Madam, I am not yielding to Shri Moily.

When the all-Party delegation, under the leadership of Shri Sadananda Gowda, met Shri Sharad Pawar, we said that more
than 4658 villages are not having drinking water.  We also said that more than 1200 tanks have dried up. We requested him
to speak to the Chief Minister of Maharashtra, the Irrigation Minister of Maharashtra and to leave 1.2 TMC of water from
Varna river to Karnataka so that the villages under Bijapur, Bagalpur, Began, Chikkodi will get drinking water.

On the floor of this House, I want to thank Shri Sharad Pawar as he immediately spoke to the Chief Minister and the
Irrigation Minister and the required water was released. We thank him for that. But how can we thank Shrimati Sonia
Gandhi? How can we thank Shri Rawat?

SHRI M. VEERAPPA MOILY: Do not make politics.

SHRI ANANTH KUMAR : Shri Moily, we are not making politics. We met the Prime Minister in November.  One month back
Shrimati Sonia Gandhi visited Karnataka. We asked for three lakh metric tonnes of grains and rice, 54,000 metric tonnes of
wheat, and a financial assistance of Rs. 1,500 crore. But nothing has been provided. They are saying: 'You adjust it with
the future balance'. But there is zero balance.

Therefore, my question to the hon. Minister, through you, is this. If there is NDRF, if you want to come out with an
immediate response to such a huge crisis, to a calamity of such a severity, then how are you going to respond? When you
are giving Vidarbha package and Bundelkhand package − of course, we are not against giving packages to these regions,
and we are all for Vidarbha and Bundelkhand packages − then why not a package for Karnataka? You come out with a



package of Rs. 1,500 crore for Karnataka immediately.

I would like to know whether they are sending grains and money to the State within a week's time. That is the real
question before the Government of India now. If they are not doing it, then they are hoodwinking the entire House and the
entire country.

 

 

SHRI SHIVARAMA GOUDA (KOPPAL): Hon. Speaker, I thank you very much for giving me an opportunity to speak on the
matter regarding the severe drought that is prevailing in Karnataka.

As far as my understanding goes, many of the Indian States, because of their unique geo-climatic conditions have been
vulnerable to natural disasters, like drought or flood. My State Karnataka is one among them. Karnataka has always been
hit by either drought or flood. But this year my State is reeling under the worst drought situation.

As we all are aware, the storage capacity of most of the water bodies, including reservoirs, lakes and tanks is reduced due
to the accumulation of silt. In most of the cases these water bodies are encroached by the land grabbers. Tanks and lakes
are there in the survey records, but there is no ground to store the water.

Therefore, I would like to know from the hon. Minister about the long-term measures that the Government is taking or has
taken. The Government has not found out the proper reasons for the drought and the flood.

I want to know whether the Union Government is aware that there is an urgent need to chalk out a national programme for
de-silting all the water bodies in the country, including that of Karnataka.

I would also like to know whether the Government would take any step to conduct survey at the national level to fix the
boundaries of all the water bodies, including tanks, lakes and take over them from the encroachers.

If so, what is the response of the Government in this regard to control flood and drought?

SHRI SHIVKUMAR UDASI (HAVERI): Madam Speaker, I thank you for giving me this opportunity to call the attention of the
Government towards this important issue.

I support all that have been mentioned by my hon. colleagues regarding the drought situation in Karnataka. Nearly 4,853
villages have been hit severely.  There is no drinking water.  All my hon. colleagues from Karnataka have mentioned many
things on this issue. There is a loss of crop amounting to Rs. 5,900 crore to our farmers.

I would like to bring it to the notice of the Government, through you, that the ground water has been depleting day-by-day.
When compared to the corresponding year, that is in 2011, the water level has depleted more this year.  What action is the
Government going to take regarding this issue?

The hon. Member, Shri Pralhad Joshi, was telling that drinking water problem is most acute in our area.  What has the
Government done till date? The hon. Member, Shri Ananth Kumar, was telling the House that we do not want to politicise
the issue. But after visiting the calamity-affected areas, the team has given the Report after three months. Till date nothing
has been done. In this era of improved technology, I do not think the Government should have taken so much time. It
should have been done immediately.

So, I urge upon the Government to release Rs. 1,500 crore, three lakh metric tonnes of rice, and 53 metric tonnes of wheat
to the Government of Karnataka immediately.

 

शी शलैे द कुमार (कौशा बी): माननीय अ य  महोदया, आपने मुझे कािलंग अटशन पर बोलने का मौका िदया, इसके िलए म आपका आभारी हं  मुझे यादा
कुछ न कहकर आपसे केवल इतना कहना ह ैिक पितवष हम इसी सदन म सखेू और बाढ़ पर चचा करते ह  इस कारण बहत शोर शराबा होता ह ैऔर बहत चचा के
बाद सरकार जवाब देती ह ैिक कुछ करगे, देखगे  थानीय सरकार दवैीय आपदा म मदद देने का पयास करती ह  कद सरकार दबाव म आकर आिथक राहत
पकेैज देती है  अ सर देखा गया ह ैिक इसका कोई थाई समाधान नह  िनकल पाया है  सरकार आिथक पकेैज देने के बाद न ही कोई मू यांकन ही करती ह ैिक
जो धन िदया गया ह ै या वह पीिड़त  तक पहंचा ह ैया नह ?

महोदया, दूसरी बात ह ैिक आज भी अंगेज  के समय का 250 पए पित हे टेयर मुआवजा िदया जाता है  यह िब कुल नािमनल है  पीिड़त  का प रवार भुखमरी क
हालत म आ जाता है  पीिड़त िकसान कज म डूबा रहता ह ैऔर कज का भुगतान भी नह  कर पाता है  यही कारण ह ैिक िकसान  क  आ मह या क  नह  ह,



िशकायत बराबर बढ़ी ह  म आपके मा यम से जो बात कही ह, म चाहंगा िक सरकार कोई थायी समाधान का जवाब दे

महोदया, अब म मुआवजे के बारे म कहंगा िक अंगेज  के समय का मुआवजा रखा ह,ै इसे बढ़ाने के िलए सरकार कारगर कदम उठाए

 

शी हरीश रावत: माननीय अ य  महोदया, म आपका बहत आभार य  करना चाहता हं िक आपने बहत ही मह वपणू मानवीय संवेदनायु  िवषय पर यानाकषण
करने का अवसर सांसद  को िदया है  म पहलाद वामी जी यानी जोशी जी को ध यवाद देता हं  हमारे यहां जोशी को बड़े आदर से पुकारते ह इसिलए मने वामी जी
कहा है  म अनंत कुमार, िशव राम गौडा, िशव कुमार उदासी और शलेै द कुमार जी, सभी िव ान सािथय  का ध यवाद करता हं िक उ ह ने सखेू क  ता कािलक
सम या, जो रलीफ, रहेिबिलटेशन से संबंिधत ह,ै के बारे म मह वपणू सुझाव िदए  उ ह ने यह भी बताया िक या दीघकािलक उपाय होने चािहए तािक सखेू आिद
क  सम या से देश को बार-बार जझूना पड़ता ह,ै उससे िनपटा जा सके

महोदया, कनाटक म सखूा पड़ा, िनि त तौर पर गंभीर सखूा पड़ा  मानसनू म िवशेष तौर पर उ री और उ र पवू कनाटक म इसका बहत गंभीर पभाव पड़ा है
जसैा अनंत जी ने कहा िक आपका र पांस बहत ही िबलेिटड था, बहत समय िलया  म माननीय सद य  के सं ान म यह बात लाना चाहता हं, म बहत अदब के
साथ कहना चाहता हं िक कनाटक सरकार ने पहला मेमोरडम िडपाटमट आफ एगीक चर एंड कोआपरेशन को 28.11.2011 को सि मट िकया  इसम 21 िजल
के 99 तालुक  म सखेू क  ि थित बताई  और उसके िलए 723.24 करोड़ पये इ ह ने एनडीआरएफ से मांगे  हम जसेै ही उनका ममैोरडम िमला, य िक यह
इंटरिमिन टी रयल सै टल टीम होती ह,ै अलग-अलग िडिसि लन के अलग-अलग िवभाग  के अिधकारी इसम रखे जाते ह, हमने उस टीम को कं टीटय़टू िकया और
कं टीटय़टू करने के बाद, इस बात को जरा नोट कर िलया जाए िक 15.12.2011 से 18.12.2011 तक सै टल टीम ने कनाटक का यापक दौरा िकया और इस
टीम के भेजने म जो 15 से 18 िदन का समय लगा ह,ै वह दोन  सरकार  के बीच म, टीम के बीच म और कनाटक सरकार के बीच म टाइम के एडज टमै ट के
िलए था, य िक कनाटक क  सरकार को ही वहां पर टीम को न केवल वा तिवक ि थित को बताना होता ह,ै बि क उनके सामने पजै टेशन रखना होता ह,ै
उनको अलग-अलग ेत  म टीम से मुआयना भी करवाना होता है  इसिलए यह कहना िक आपने टीम भेजने म अनडय़ ूिडले िकया और उसके पीछे कोई मोिटव
एटी यटू करना, म समझता हं िक यह यायसंगत नह  रहेगा  ...( यवधान)

SHRI PRALHAD JOSHI : We are not talking about the team....(Interruptions) We are talking about the relief
package....(Interruptions)

MADAM SPEAKER: No. Let him complete it. This is not a discussion. Please take your seat.

...(Interruptions)

SHRI HARISH RAWAT: I am just referring to what Shri Anath Kumar had mentioned while speaking. I am not picking up
any political point out of that....(Interruptions)

SHRI PRALHAD JOSHI : I am telling that you have sent the team....(Interruptionsc

अ य  महोदया : आप उ ह बोलने दीिजए  आप बोल चुके ह

â€¦( यवधान)

MADAM SPEAKER: Please let him complete it. Mr. Minister, please go ahead with it.

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF RAILWAYS (SHRI K.H. MUNIYAPPA):  Shri Joshi, you can ask anything. Let
him complete it first....(Interruptions)

SHRI PRALHAD JOSHI : What I want to say is that we have submitted the memorandum. You have constituted the team on
30.11.2011. I have no issue about that. The issue is this...(Interruptions)

MADAM SPEAKER: This is not going on record.

(Interruptions) â€¦ *

SHRI HARISH RAWAT:  I will reply to each and every point raised by the hon. Members....(Interruptions) If the Chair
permits, I will reply to each and every question raised by the hon. Members. Please do not worry. I have noted each and
every point. ऐसा कुछ नह  ह,ै जो हमारे से संबंिधत ह,ै उसका जवाब हम दगे और जो हमसे संबंिधत नह  ह,ै उसे हम संबंिधत मंतालय को रेफर कर दगे  यहां
कहा गया य िक जो इिनिशयल र पांस था, कनाटक क  गवनमै ट ने बहत त परता से काम िकया, ऐसा नह  ह ैिक हमने कह  यह िशकायत क  हो िक उ ह ने
जो रलीफ मजैस उठाने थे, उनम कोई िढलाई बरती है  मगर इतना तो आप मानगे िक जो एसडीआरएफ ह,ै उसे कं टीटय़टू करने का जो बेिसक उ े य ह,ै वह यही
ह ैिक रा य सरकार  के पास वहां पसैा उपल ध रहे और उसम सटल शेयर 75 पितशत ह ैऔर टेट का शेयर 25 पितशत है  हम कनाटक सरकार से जसेै ही
ममैोरडम िमला और इंटर िमिन टीयरल टीम ने अपनी रपोट इंटर िमिन टी रयल गुप के स मुख सबिमट क  तो उसके बाद हाई लवैल कमेटी ने उस पर अपना यू
िलया और उसके अनुसार मने सदन को अपने मूल व य म अवगत कराया िक 70 करोड़ के लगभग जो एडीशनल फंड एनडीआरएफ से िदया जा सकता था, वह
सरकार ने िदया और जो एसजीआरएफ म उपल ध था, ऐसा नह  ह ै िक कोई कनाटक के िवषय म यह िवशेष बात ह,ै सभी रा य  के िलए यह मा यता ह ै िक
एसडीआरएफ म जो पसैा होता ह,ै वह एडज टेड मान िलया जाता ह,ै िजतना पसैा टीम के ज रये स शन िकया जाता है  इसिलए यह कहना िक कनाटक के िवषय
म कोई नॉ स से अलग हटकर हमने कदम उठाया ह,ै वह यायसंगत नह  होगा



शी अनतं कुमार : मुझे आपसे केवल इतना िनवेदन करना ह,ै य िक कनाटक सरकार ने आपको क युिनकेट िकया ह ैिक उनके एसडीआरएफ फंड म एक पसैा
भी नह  ह.ै..( यवधान)

MADAM SPEAKER: Let him continue his reply.

शी हरीश रावत : आप मुझे वहां तक आने ही नह  दे रहे ह  एसडीआरएफ म कनाटक गवनमै ट ने तब कहा, जब सटल गवनमै ट क  हाई लवैल कमेटी ने पसैा
स शन कर िदया और यह कह िदया िक यह पसैा एडज ट कर िलया जाए, जो एसडीआरएफ म है  यह थड ममैोरडम सबिमट करते व  क  बात ह,ै सिैकंड
ममैोरडम के व  भी कनाटक क  सरकार ने इस बात को नह  कहा  थड ममैोरडम सबिमट करते व  एएम के स मुख या पाइम िमिन टर, फाइनै स िमिन टर
िजनसे भी िमले, वहां उ ह ने इस बात को उठाया

एसडीआरएफ का जो पसैा उनके पास उपल ध था, उसका उपयोग उ ह ने रलीफ़ के काय म िकया, िजसके िलए हम उनको ध यवाद देना चाहते ह  लेिकन आप
यिद तीन महीने बाद यह कहगे िक एसडीआरएफ म पसैा नह  ह ैतो िफर जो पसैा रीलीफ के िलए एसडीआरएफ म उपल ध ह,ै उसका मकसद ही िब कुल िवफल हो
जाएगा  म समझता हँ िक अनंत कुमार जी ने जो मामला उठाया ह,ै मने उसक  ि थित साफ कर दी है  अब हमसे यह कहा गया, य िक रा य सरकार ने जो सेकंड
मेमोरडम िदया, उसम उ ह ने 10 और तालुका जोड़े और 109 तालुका म उ ह ने सखेू क  ि थित बताई और कहा िक हमको 2605.99 करोड़ पये एनडीआरएफ
से िदया जाए  मडैम, म इस िवषय म एक ि थित प  करना चाहता हँ  वसेै म इस बात को कहने से ज़रा सा परहेज करना चाहता था, मगर य िक यह बात
सदन म उठी ह ैतो कहना पड़ रहा है  2605 करोड़ पये म से 823.78 करोड़ पये मनरेगा म मांगा गया  मनरेगा के अंदर पसैा देना, एनडीआरएफ म पसैा देने
के जो ना स ह, वह उसके तहत नह  आता है  कनाटक सरकार के पास ऑलरेडी मनरेगा का बलैस बाक  था इसिलए सटल टीम ने वह  उनसे कहा िक यह
एडिमिसबल नह  है

दूसरा, आपने पॉवर से टर म 1200 करोड़ पये मांगे और लगभग 4 करोड़ पये िमिन कैटेगरी म मांगा  ये कुछ ऐसी मद ह, िजसम पसैा एडिमिसबल बल नह  है
पानी क  मद म, िडंिकंग वॉटर क  वहां गंभीर सम या ह,ै जसैा िक जोशी साहब ने कहा  लेिकन पानी के मद म जो पारंिभक मेमोरडम था, उसम कनाटक क
सरकार ने पसैा नह  मांगा

मडैम, इसके बाद यह कहना िक कनाटक क  सरकार को पसैा देने के मामले म कद सरकार ने कोई राजनीितक ि कोण का उपयोग िकया ह,ै म समझता हँ
िक यह उिचत नह  है  अब िबंदु पहले और दूसरे मेमोरडम तक सीिमत नह  है  2 मई सन् 2012 को आप, माननीय मु यमंती जी, कनाटक ेत से आने वाले
माननीय मंतीगण, एक ऑल पाट  डेिलगेशन कृिष मंती जी से िमला  कृिष मंती जी ने डेिलगेशन क  भावनाओ ंका सं ान लेते हए यह कहा िक हम त काल िफर
से एक सटल टीम कं टीटय़टू करगे और उसे कनाटक का यापक दौरा करने के िलए भेजगे  य िक एनडीआरएफ मे जो ना स ह, वे हमने तय नह  िकए है
आपको अ छी तरीके से मालमू ह ैिक 13व िव  आयोग के आधार पर ना स कमेटी बनी ह ैऔर उस कमेटी ने ना स बनाए ह  यिद आप कृिष मंतालय के िकसी भी
यि  से पछूगे, आप शरद जी से पिूछए, हमसे पिूछए िकसी और यि  से पिूछए, हम तो चाहगे के वे ना स और िलबरल ह , रलै स ह  य िक कृिष मंतालय से
संबंिधत प येक यि  यह चाहेगा िक कृिष ेत म यादा से यादा पसैा जाए और िवशेष तौर पर रलीफ़ और रीहिैबिलटेशन से संबंिधत मामला ह,ै उसम िजतना
पसैा जा सके वह जाना चािहए  मडैम, ना स कमेटी ने िव  आयोग क  सं तुितय  के आधार पर रवाइ ड रेट तयैार िकए थे  उसके अनुसार रा य  को, बि क अकेले
कनाटक को नह , आधं पदेश को भी और महारा  क  सरकार का भी मेमोरडम िमला है  उनको भी उसी आधार पर रलीफ और मदद दी जाएगी  मगर हम इस
समय उसको आगे रवाइज़ करने क  ि थित म नह  ह  ...( यवधान)

शी अनतं कुमार : सर, हमने डेढ़ हजार करोड़ पये क  राहत नीिध मांगी थी  हमने तीन लाख िमिटक टन चावल मांगे थे  ...( यवधान)

अ य  महोदया : अनंत जी, आप मंती जी को बोलने दीिजए  मंती जी आप आसन क  ओर एडेस क िजए

...( यवधान)

शी अनतं कुमार: यिद हम छह हजार करोड़ पये मांग रहे ह तो आपने 70 करोड़ पये िदए ह  उसे भी एडज ट करने के िलए कह रहे ह  ...( यवधान)

अ य  महोदया : अनंत कुमार जी, लीज़ ऐसे तो चचा परूी नह  हो पाएगी

...( यवधान)

शी अनतं कुमार : मडैम, वहां के अकाल पीिड़त  के दुख-दद को समिझए  उनके िलए राहत होनी चािहए  ...( यवधान)

अ य  महोदया : हम सब उससे दुखी ह

â€¦( यवधान)

अ य  महोदया : आप उ ह बोलने नह  दगे तो िफर कैसे होगा? आप उ ह बोलने दीिजये

â€¦( यवधान)

अ य  महोदया : ऐसे कैसे चलेगा, यानाकषण आगे कैसे चलेगा? आप ही बताइये  मंती जी, आप इधर देखकर बोिलये

â€¦( यवधान)

शी अनतं कुमार : यह लीपापोती हो रही ह,ै वहां कोई राहत नह  िमल रही ह,ै लीपापोती नह  होनी चािहए ...( यवधान)

अ य  महोदया : ठीक है



शी अनतं कुमार : वहां सब तािह-तािह कर रहे ह, वहां के िकसान, मजदूर सभी तािह-तािह कर रहे ह ...( यवधान)

शी हरीश रावत : महोदया, म माननीय सद य क  यगता समझता हं  इसीिलए म उ ह  के िब दु पर आ रहा हं, िजस पर वे फोकस करना चाह रहे ह  मने कहा
िक कृिष मंती जी से जब ऑल पाट  डेलीगेशन माननीय मु यमंती जी के नेत ृ व म िमला, उ ह ने जो बात रख  और जो ापन िदया, हमने उसी ापन को बेस
मानते हए फौरन एक इंटर िमिन टी रयल टीम कां टीटय़टू क  और उस टीम ने 13 से लेकर 16 तारीख तक चार िदन कनाटक का दौरा िकया  रा य सभा म भी
यह मामला उठा, लोकसभा म भी यह मामला उठा है  ऐसा नह  ह ैिक जो िडसीजन मेकस ह, उन तक कनाटक क  िचंता नह  पहंची है  कनाटक के िकसान का
लॉस अकेले कनाटक का लॉस नह  ह,ै वह परेू देश के िकसान का लॉस ह,ै देश का लॉस है  हम उसी य ूसे उसको देखते ह  म माननीय जोशी जी और दूसरे
सद य  को आकोश को समझ सकता हँ  उ ह ने कहा िक या कनाटक देश म नह  ह?ै कनाटक हमारे देश के एक अगणी रा य है  म अभी आपके सामने, अगर
आप आ ा दगी, तो म उन सारे मद  का उ लेख करना चाहंगा िजसम सखेू जसैी ि थितय  से िनपटने के िलए, िजसमे कृिष ेत क  बेहतरी के िलए कनाटक को
िकतनी धनरािश समय-समय पर भारत सरकार ारा अवमु  क  गयी है  लेिकन इस समय जो पोसीजर ह,ै जो एनडीआरएफ के तहत ना स बने हए ह, जो
फाइनस कमीशन क  मुहर के साथ बने हए ह और जो सभी रा य  के िलए लाग ूह, उनम हमको जो दूसरी बार इंटर िमिन टी रयल टीम गयी ह,ै हमारी कोिशश
रहेगी िक उसक  रपोट ज दी ही आ जाये  हमारी कोिशश रहेगी िक इंटर िमिन टी रयल गुप ज दी उस पर य ूले और हम माननीय िव  मंती जी से र वै ट करगे,
जो हाई लेवल कमेटी के अ य  ह िक वे भी उसम ज दी कोई य ूल  य िक हमारी भी हािदक इ छा ह ैिक कनाटक को िजतनी ज दी, िजतनी मदद इस ेत म दी
जा सकती ह,ै मदद दी जाए  य िक वहां रलीफ के िलए पसैा था, लेिकन रहिैबिलटेशन क  जो आगे पोसेस ह,ै तािक वहां का िकसान अपने पांव पर खड़ा हो सके,
उसम आगे जाना बहत आव यक ह,ै उसके िलए हमारी हािदक इ छा है ...( यवधान)

शी अनतं कुमार : हम िकसिलये खड़े हए ह? हम इसिलए खड़े हए ह िक कनाटक क  6 करोड़ जनता वहां बेचनैी म है  वह अकालग त ह,ै उनके िलए राहत
चािहए ...( यवधान)

शी सयैद शाहनवाज़ हसनै (भागलपरु): वहां लोग दद से कराह रहे ह ...( यवधान) वहां कांगेस को कुछ िमलने वाला नह  ह.ै..( यवधान)

MADAM SPEAKER: Nothing is going on record.

(Interruptions) â€¦ *

शी हरीश रावत : शाहनवाज़ जी, आपके पास देश के पवू िव  मंती जी बठेै ह और आप वयं मंती रहे ह, आप अ छी तरीके से जानते ह िक इस तरीके के मामल  म
या पिकया ह?ै म एक बात बहत प  कर दूं िक इंटर िमिन टी रयल टीम जो कनाटक गयी ह,ै यह उसके एसेसमट पर िनभर करता ह ैिक िकतना पसैा आगे िमल

सकता ह,ै उनका या आकलन रहा ह?ै...( यवधान)

शी अनतं कुमार : तीन महीने के बाद 700 करोड़ का आपको रकमंड िकया, आपने 70 करोड़ िदया  700 करोड़ का पहले ममैोर डम के िलए उ ह ने रकमंड
िकया, जो टीम आपने भेजी, 15 िदन के बाद, उसने तीन महीने के टाइम के बाद आपको रपोट दी  उसने या रपोट दी, उसने रपोट दी िक 700 करोड़ पया
कनाटक को दे दीिजये, आपने िकतना िदया, आपने िसफ 70 करोड़ िदया ...( यवधान)

अ य  महोदया : मंती जी, आप चेयर को एडेस क िजये

शी हरीश रावत : महोदया, मने िडटेल म न केवल पहले ममैोर डम म िजतना पसैा मांगा गया,...( यवधान)

अ य  महोदया : आप सुन लीिजये

â€¦( यवधान)

शी हरीश रावत : न केवल पहले ममैोर डम म िजतना पसैा मांगा गया, बि क दूसरा जो रवाइज़ ममैोर डम इंटर िमिन टी रयल टीम को िविजट के दौरान कनाटक
क  सरकार ने िदया, उसक  भी जो एडिमिसएबल मद थी, जो नॉन एडिमिसएबल मद थ , दोन  का यौरा मने बता िदया है

13.00 hrs.

उसके आधार पर जो पसैा िमला ह,ै वह भी बता िदया है  लेिकन आज िववाद म यह बात नह  ह ैिक फ ट एंड सकेै ड ममैोर डम म या था  थड ममैोर डम जो ऑल
पाट  डलैीगेशन के साथ िदया गया ह,ै भारत सरकार ने उसका कॉि नजै स िलया ह ैऔर एक नयी थीम को एससै करने के िलए भेजा है  उसक  रपोट ज दी
सबिमट हो, उसके िवषय म मने कहा िक हमारी कोिशश रहेगी िक ज दी ज दी इसक  पिकया परूी हो  इस काम के बारे म माननीय य़शवंत जी बहत अ छी तरीके
से आपको समझा सकते ह िक यह काम पिकया के तहत ही होता ह ै य िक िव  मंती जी वयं इसके सद य होते ह  यहाँ पर हमारे सािथय  ने बहत अ छी बात
उठाई  उ ह ने गाउंड वॉटर क  ि थित क  बात कही  कनाटक म 80 के करीब तालुका ह जहाँ गाउंड वॉटर रीचाज क  ि थित िच ताजनक ह,ै िकिटकल है  जो
सै टल गाउंड वॉटर बोड ह,ै उसने बराबर एडवाइज़री भी भेजी ह ैकनाटक सरकार को और दूसरी सरकार  को भी भेजते रहते ह  उनक  अपनी क म ह ैडगवलै वाली
क म ह,ै ट चर बनाने वाली ह,ै कनाटक क  गवनमट ने भी उसका लाभ उठाया ह,ै हम चाहते ह िक मनरेगा के अंदर भी उसका लाभ िमले  उसके अलावा बहत
सारी और क म ह, िजनके तहत कनाटक क  गवनमट को भारत सरकार के ारा समय समय पर पसैा िदया गया ह ैिजनम डीपीएपी म िपछले तीन वष  म 112
करोड़ पये िदये गये ह, डीडीपी म 73 करोड़ पये िदये गये ह, इंटीगेटेड वॉटरशडै मनेैजमट के तहत 279 करोड़ पये िदये गये ह  हमारी जो कृिष मंतालय क
क म ह,ै उसके तहत भी हमने नेशनल वॉटरशडै डवैलपमट पोगाम के तहत 36 करोड़ से कुछ यादा और रवर वलैी, लड पोन रवर आिद क  मद म 36.25
करोड़ पये िदये ह  मनरेगा के अंदर 662.57 करोड़ पये उसके पास ह,ै नेशनल फूड िस यू रटी िमशन म जो भी इस तरह क  सम याओ ंसे डील करता ह,ै उसम
भी 73.26 करोड़ पये िपछले िव ीय वष म उनके पास उपल ध रहे ह  सबसे बड़ी बात ह ैिक आर.के.वी.वाई म, िजसम आप वाइड रेि जंग ऑफ व स को ले सकते
ह, उसम उनके पास 1008 करोड़ पये िपछले 2008-09 और 2010-11 म उपल ध रहा है  हमारे कुछ सािथय  ने कहा िक जो हमारे डाउट पोन ए रयाज़ ह या
वॉटर डिैफिसट ए रयाज़ ह, उनके िवषय म एक बेहतर िसनज  यिद िडफरै ट िडपाटम स म जो एलोकेशन ह,ै उनके काम  के बीच म हम थािपत कर सक, तो म
समझता हँ िक िकसान के सामने जो चुनौतीपणू ि थित सामने आती ह,ै उससे बचा जा सकता है  हम कनाटक क  सरकार के साथ इस िदशा म िमलकर काम



करने के िलए तयैार ह  ...( यवधान)

शीमती सषुमा वराज (िविदशा): अ य  जी, आपक  अनुमित से हमारे कनाटक के सािथय  ने यह यानाकषण प ताव सरकार के सामने इसिलए रखा था िक
मंती जी क  तरफ से कोई ठोस आ ासन आज सदन म िमलेगा  िकतनी रािश हम और पा  हो रही ह,ै इसक  सचूना िमलेगी, िकतना गेहँ और चावल जो हमने
मांगा ह,ै उसके िव  िकतना गेहँ और चावल हम िमलेगा, इसके बारे म हम सचूना िमलेगी  इधर-उधर क  बात तो मंती जी ने बहत क  ह, इतनी देर से वे िव तार
से जवाब दे रहे ह, लेिकन एक बार भी उ ह ने यह नह  कहा िक इतनी रािश हम आपको देने जा रहे ह, एक बार भी यह नह  कहा िक इतना गेहँ और चावल देने जा
रहे ह  हमारे समय जब सखूा पड़ा था तो खलेु हाथ  से हम लोग  ने नःशु क अनाज बाँट िदया था  आज अनाज सड़ रहा ह,ै गेहँ और चावल ह ैलेिकन कनाटक के
लोग  को खाने के िलए नह  िदया जा रहा है  इतनी देर से बठेै बठेै हम सुन रहे ह और म तो इतनी देर से कान लगाकर यह सुनने क  कोिशश कर रही थी िक
िकतनी रािश वे दे दगे, िकतना गेहँ-चावल वे कब तक दे दगे, लेिकन एक श द भी वे उस पर नह  कह रहे ह और लंबी लंबी बात करे जा रहे ह  इस उ र से
असंतु  होकर हम सदन से बिहगमन करते ह, आगे सुनने क  आव यकता नह  है  ...( यवधान)

13.05 hrs.

At this stage Shrimati Sushma Swaraj, Shri Anant Gangaram Geete and some other hon. Members left the House.

 

â€¦( यवधान)

शी हरीश रावत : अ य  जी, मुझे बहत तकलीफ ह,ै...( यवधान) िक माननीय नेता िवप  को और उनके सहयोगी सद य  को इस िन कष पर पहंचना पड़ा  मने
बहत साफ श द  म कहा और म एक बार िफर से दोहरा देना चाहता हं िक इंटर िमिन टीरयल टीम, जो उनके मु यमंती जी के आगह पर िफर से गिठत क  गई थी,
वह िसचुएशन को र-अससै करने के िलए गई थी  चार िदन तक लगातार उ ह ने ि थित को री-अससै िकया है  उनक  रपोट अभी तक इंटर-िमनी टी रयल गुप
को नह  िमली है  रपोट ज दी िमल जाए  इंटर-िमनी टी रयल गुप ज दी य ूले ल  हाई लेवल कमेटी ज दी िनणय करे िक िकतना पसैा, िकतनी मदद कनाटक
को और दी जा सकती है  लेिकन यह सारी चीज गाउ ड िसचुएशन के अससैमट पर बेस ह गी  मने जो ल बी-चौड़ी बात कही ह, िजनके बारे म सुषमा जी ने कहा,
वह मने अपनी तरफ से नह  कही ह  यिद समय होता तो म माननीय सद य  ने जो अलग-अलग िबंदु उठाए ह, उन सभी का िजक यहां करता  हमारे तीन माननीय
सद य  ने गाउ ड वॉटर क  ि थित भी उठायी  शलेै द कुमार जी ने कहा िक आप ऐसे कौन से दीघकािलक उपाय कर रहे ह, िजससे सखेू क  ि थित का समाधान
हो सके  िशवराम गौड़ा जी ने ल ग टम मज़ैस क  बात कही  उ ह ने डी-िसि टगं ऑफ वॉटर बाड़ीज़ और बाउ डी वॉल जसेै बहत अ छे सुझाव िदए  इन सुझाव  का
हम कोग़नीज़े स लेने के िलए तयैार ह और इसके िलए या क़दम उठाने ह, उसके िलए हम स बि धत िवभाग  से बातचीत करगे और उस िवषय म कदम उठाने का
काम करगे  म तो केवल इतना िनवेदन कर रहा था िक अलग-अलग मद  म कनाटक क  सरकार को पसैा देने के मामले म के द सरकार ने कह  कोई कोताही
नह  क  है  म जानता था िक भाजपा क  तरफ से इस िबंदु पर वॉकआउट िकया जाएगा, य िक उ ह ने इस तरह के सर म टिसज़ को राजनिैतक टोन देने क
कोशश क  ह ैऔर उससे भी यह साफ लग रहा था िक वे िकस िन कष पर पहंचने जा रहे ह  उनके ारा उठाए गए िब दुओ ंका मने बहत संजीदगी के साथ, एक-
एक करके जवाब देने क  कोिशश क  है  क ित जी मेरी भावना उन तक क युिनकेट कर द  मने बहत ईमानदारी से पयास िकया ह ैिक उनके हर िबंदु का जवाब
िदया जाए

मडैम, म यहां पर तीन बात कहना चाहता था िक हमने मनुैअल फोर डॉट मनेैजमट क  एडवाइज़री रा य सरकार  को इ यु क  हई ह ैऔर िवशेष तौर पर कनाटक,
आधं पदेश और महारा  क  सरकार उसका ग भीरता से कोगनीज़स ल  यिद उनको ए सप स क  सहायता चािहए तो वह के द सरकार से उपल ध होगी  दूसरी
बात, हमने क टीजै सी लान ल ग टम बेिसज़ पर तयैार िकया ह,ै िजसम हमने 280 िजले शािमल िकए ह  इनम लगभग सारा कनाटक सि मिलत है  हमने जो
क टीजसी लान बनाया ह,ै हम चाहते ह िक उस पर काम हो, तािक िकसान  क  जो िद कत, मुि कलात ह, उनको हम कम कर सक  म यह नह  कह रहा हं िक
परूी तरह से इसका समाधान हो जाएगा, उनके लॉस को परूी तरह से मीटआउट कर िदया जाएगा, लेिकन इन ला स को एडॉ ट करने से हम िकसान क  िद कत
को दूर कर सकते ह और हमारी तरफ से, कृिष मंतालय क  तरफ से कोप वदैर वॉच गुप बना हआ ह,ै उसके हेड हमारे रलीफ किम र ह  हम हर ह ते िविडयो
काफिसंग के ज़ रए रा य  से ि थित क  जानकारी लेते ह  हमारे िमिन टर इस मामले म बहत ही ग भीर रहते ह  हर ह ते हम जानकारी लेते ह और उसके अनुसार
कृिष मंतालय िकस पकार से रा य  क  मदद कर सकता ह, हम िकस तरह से उनको सहायता दे सकते ह या उनको सलाह दे सकते ह, हम इन दोन  प  पर
गौर करते ह  म आपका िफर से आभार य  करना चाहता हं िक आपने इस मह वपणू इ य ूपर चचा एलाऊ क  म आ त करता हं...( यवधान)

MADAM SPEAKER: Please address the Chair. आप लोग बीच-बीच म मत बोिलए

...(Interruptions)

शी हरीश रावत : अ य ा जी आ ा दगी तो म आपके प  का उ र दे दूंगा ...( यवधान)

अ य  महोदया : आप लोग बठै जाइए  आप लोग बठै जाइए

â€¦( यवधान)

MADAM SPEAKER: Nothing will go in record.

(Interruptions) â€¦*

शी हरीश रावत : माननीय अ य  महोदया, सारे सद य  क  यह भावना ह ैिक नॉ स थोड़े से िलबरल ह  ये नॉ स वष 2015 तक के िलए ह  कृिष मंतालय क
और हमारी भी यह हािदक इ छा ह ैिक यादा से यादा पसैा अलग-अलग मद  म हमारे िकसान  तक पहंचे  इसम िकसी क  दो राय नह  है



हमारा परूा पयास रहेगा िक हम कनाटक के िकसान  क  और कनाटक सरकार क  यथासंभव मदद कर  उसम कह  पर कोई राजनीितक ि कोण नह  ह,ै
ि कोण बस यह ह ैिक हमारे िकसान  क  मदद होनी चािहए य िक िकसान अ नदाता है  अगर हम उसक  मदद करगे तो देश क  अ न सुर ा सुरि त रहेगी
इसी भावना के साथ हम काम करते ह
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